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125909 ‐ اجارۀ اتومبیل به مشتری با قرارداد منته به فروش

سوال

نزد ما در تونس شرکتهای رواج یافتهاند که خود را شرکتهای اجارۀ مال منامند و خدمات اساس آنها بر اساس خرید

کالای که مشتری مخواهد (اتومبیل یا خانه و…) است. آنها این کالا را به اسم شرکت مخرند و سپس آن را به مبلغ که

قبلا بر اساس آن با مشتری توافق کردهاند بر اساس مدت زمان مشخص که به فروش منته مشود، به او اجاره مدهند.

با علم به اینه بر این اجاره سودی تعلق مگیرد و شرکت آن کالا را به اسم خودش (به اسم شرکت) مخرد و ملیت آن به

مشتری منتقل نمشود مر پس از پایان آخرین قسط که در قرارداد بر آن توافق کردهاند. آیا تعامل با این صیغه حلال

است یا آنه از ربای پوشیده به حساب مآید؟

پاسخ مفصل

الحمدله.

از انواع آن جایز و برخ گیرد که برخشود قرار مخوانده م «آنچه شما بیان کردید تحت آنچه «اجاره به شرط تملی

دیر حرام است.

اگر شرکت مثلا اتومبیل را به مشتری تا مدت معین اجاره دهد، سپس مالیت آن خود به خود و بدون قرارداد فروش جدید

به مشتری منتقل شود به این شل که اجاره در پایان مدت به شل اتوماتی تبدیل به فروش شود، این صورت از معامله

حرام است.

همچنین اگر شرکت با مشتری قرارداد اجاره بسته باشد و در عین حال قرارداد فروش بسته باشد، این نیز جایز نیست؛ زیرا

دو قرارداد متفاوت به صورت یجا بر روی ی جنس در ی آن صحیح نیست.

اما صورتهای جایز معامله: ی از این روشهای درست این معامله این است که همراه با قرارداد اجاره، وعدۀ فروش هم

باشد. سپس با تمام شدن مدت اجاره، دو طرف با قیمت مورد اتفاقشان قرارداد فروش ببندند که این جایز است.

از صورتهای درست دیر این است که همراه با قرارداد اجاره، قرارداد هبۀ عین (مثلا برای اتومبیل) هم بسته شود و این

هبه معلق به پرداخت کامل اجاره باشد یا همراه با وعدۀ هبه پس از پرداخت کامل اجاره باشد که این نیز جایز است.

در همۀ صورتهای جایز شرط است که آن اجاره حقیق باشد و پوشش برای فروش نباشد و ضمان (خسارت) کالای که
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اجاره داده مشود یعن اتومبیل یا خانه بر عهدۀ اجاره دهنده (شرکت) باشد نه بر عهدۀ مستأجر. همینطور همۀ هزینههای

تعمیرات هم در طول مدت اجاره باید بر عهدۀ اجاره دهنده باشد نه مستأجر، برخلاف قرارداد بیع (فروش) که ضمان و

تعمیرات همه بر عهدۀ مشتری است زیرا به مجرد عقد بیع، مال آن کالا مشود.

در «الموسوعة الفقهیة الویتیة» (۱/۲۸۶) آمده است:

«گذاشتن این شرط که تعمیر عین کالا با مستأجر باشد جایز نیست زیرا به جهالت اجرت مانجامد و به اتفاق مذاهب،

اجاره با این شرط گذاری باطل مشود».

بیانیهای از سوی «مجمع فقه اسلام» دربارۀ اجارۀ منته به تملی و صورتهای جایز و ممنوع آن صادر شده که آن را

در پاسخ به پرسش شمارۀ (97625) ذکر کردهایم.

و اگر شرکت شرط کند که مبلغ بهعنوان پیشپرداخت از اجاره کسر شود، اشال ندارد. اما اجازه ندارد که در صورت

عدم تمیل مدت اجاره توسط مستأجر، کل مبلغ پیشپرداخت را تصاحب کند، بله فقط متواند مبلغ مربوط به مدت را که

مستأجر از آن استفاده کرده است، نه دارد.

توصیۀ ما این است که نسخهای از قرارداد شرکت را برداشته و به علمای متخصص نشان دهید.

واله اعلم.


